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CATALUÑA 

DIRECTO Sigue la sesión de control al Gobierno    »

Joan Antoni Solans, el centinela 
del urbanismo catalán

Barcelona - 16 ENE 2000 

Dice el tango que 20 años no es nada. Craso error. En el urbanismo 

democrático catalán ese tiempo lo es todo y con un protagonista central: 

Joan Antoni Solans, que en 1980 fue nombrado director general de 

Urbanismo y lo ha seguido siendo hasta el 11 de enero de este año. La 

fecha parece una ironía porque fue un 10 de enero, en este caso de 1977, 

cuando fue designado para su primer cargo técnico-político: delegado de 

Urbanismo del Ayuntamiento de Barcelona. Durante cuatro lustros, 

Solans ha sido "el centinela", para decirlo en expresión de uno de sus 

colaboradores, el hombre que se ha otorgado la misión de comprobar que 

el territorio crecía como tenía que crecer, ni un milímetro más allá ni uno 

más acá. Y así, 20 años. Tantos como lleva en la presidencia Jordi Pujol. Y 

sin ser de Convergència.Nació en Barcelona el 15 de octubre de 1941, 

festividad de Santa Teresa, y tuvo seis hermanos. Estudió el bachillerato 

en los Jesuitas de Casp, donde compartió aulas y patios con una notable 

cantidad de gente con la que volvería a coincidir más tarde. Uno de ellos, 

ligeramente mayor que él, se llamaba Josep Maria Cullell y, al correr del 

tiempo, sería quien le ofrecería el cargo del que ahora se ha despedido. 

Por razones de edad no coincidieron, pero también estudió en la misma 

escuela Albert Serratosa, que le acogió en el Ayuntamiento y a quien, de 

no ocurrir nada extraño, debe relevar en la elaboración de planes 

territoriales. Solans había estudiado Urbanismo con Manuel Ribas Piera e 

incluso dado clases en la Escuela de Arquitectura, tras un viaje a Berlín en 
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el que descubrió las tendencias de los primeros sesenta y del que volvió 

cargado de bibliografía.

Censo de barracas

Él había sido de los primeros alumnos en estudiar el nuevo curso 

preuniversitario, que en aquel año incluyó tres curiosas asignaturas: 

Automóvil, Portugal y Sociología. Para esta última se apuntó a trabajos 

que los Jesuitas realizaban cerca de donde la ciudad no tenía urbanismo 

que llevarse a la boca. Se dedicó, como parte de su formación, a elaborar 

el censo de barracas que, a finales de los cincuenta, colgaban de la ladera 

de Montjuïc, ayunas de luz, agua y futuro. Lo de Portugal tuvo también 

consecuencias: durante dos años trabajó en el urbanismo lisboeta, hasta 

el 29 de abril de 1974, cuatro días después de que empezara la revolución 

de los claveles.

Hizo oposiciones que le convirtieron en funcionario municipal. Un día 

alguien le dijo: "Creo que no vas a seguir aquí mucho tiempo". Trabajaba 

en el proyecto de la España Industrial. Unos promotores tenían la 
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intención de construir varios bloques de pisos. Solans, genio y figura, se 

oponía. De pronto, alguien descubrió un defecto de forma en su oposición 

y perdió el puesto. El arquitecto que le sustituyó había diseñado el 

conjunto de bloques para el solar que él quería proteger. Se levantaron 

dos, pero había previstos más de una docena. Lo que quedó de aquel 

terreno fue comprado, años más tarde, por el Ayuntamiento, cuyo 

responsable de Urbanismo era, casualmente, Joan Antoni Solans.

Fue el alcalde Josep Maria Socias el que le ofreció el cargo. Solans aceptó, 

pero antes consultó la oferta con representantes de los tres partidos que 

tenían peso en la ciudad: PSC, PSUC y Convergència. Su interlocutor en 

este caso fue una persona con la que también había tenido abundante 

trato: Miquel Roca.

En su trabajo se cruzó y colaboró, además de con Roca, con un joven 

Pasqual Maragall y con Narcís Serra. Parecía destinado a perpetuarse en 

el Ayuntamiento cuando CDC se hizo con el Gobierno de Cataluña. Pujol, a 

través de Cullell, que entonces era concejal, le llamó y le nombró director 

general de Urbanismo. Previamente, Solans había trabajado en no pocos 

planes urbanísticos. El más importante, el Plan General Metropolitano de 

1976, aún vigente. Pero también había construido algunas casas, siempre 

para amigos o allegados e incluso para sí mismo.

El encargo del Pujol le iba como un anillo: le regalaban lo que más quería y, 

además, la visión global del territorio de Pujol era, en buena medida, 

coincidente con la suya. Pujol ve Cataluña como un todo cuya 

homogeneidad es un objetivo. La expresión que lo define es "equilibrio 

territorial". Solans participa de esta opinión. Para lograrlo, todo tiene que 

estar controlado. Y Solans se aplicó a controlarlo todo.

Sus colaboradores aseguran que gusta del cine, de la música, de los viajes 

y que es un buen lector con el que se puede hablar de novela o de ensayo, 

aunque casi nunca lo han visto con un libro. Entraba y salía del despacho 
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con legajos, expedientes, planos e informes. Se los llevaba a casa y los 

devolvía leídos y aprendidos y a veces corregidos porque contrastaba los 

planos sobre el propio terreno. Hablar con él de un proyecto exigía 

saberse hasta los baches.

Geógrafo y abogado

Un arquitecto municipal que ha discutido con él mucho y a menudo lo 

define así: "Desconfía de lo que no hace él mismo y, para compensar, lo 

hace él todo. Y su voluntad de defender, ante todo, el principio de 

legalidad le ha llevado a ser arquitecto y urbanista, y también geógrafo, 

economista y abogado. Nadie puede con tanto. Sus errores hay que 

buscarlos en esta actitud".

Solans ha tenido la suerte de trabajar para un Gobierno intervencionista y 

que recela de la potencia de las grandes urbes, por lo que les ha 

arrebatado competencias urbanísticas que tienen ciudades medias en el 

resto de España. Y todos estos poderes urbanísticos acababan siempre en 

el mismo sitio: en las manos de Solans, cuyo aislamiento, afirma un 

arquitecto, aumentaba a medida que se iba incrementando su poder.

Pero nunca ha tenido la sensación de estar solo. De hecho, le rodea la 

gente de siempre. Quizá no estén en el mismo bando, pero están igual de 

cerca. Sigue viendo a los técnicos municipales e incluso a gente que ha 

conocido por otros motivos. Por ejemplo: el consejero de Política 

Territorial, su jefe inmediato, además de urbanista es de Olot, ciudad con 

la que Solans mantiene vínculos familiares; como también es de Olot 

Xavier Casas, con quien tanto ha discrepado. Casas era llobató en los 

escoltas de Olot y la muchacha que conducía el grupo al que él pertenecía 

sería, precisamente, la esposa de Solans.

* Este articulo apareció en la edición impresa del Domingo, 16 de enero de 2000
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QUADERNS: Pareces una persona de formación preocupada por lo general, tracta sino ligada a la capacidad de actuación de las diversas admi- 
que tiende a entender los problemas desde la globalidad. En cambio, progresi- nistraciones y de los diversos agentes privados que actúan en cada 
vamente, has ido aproximándote a lo quizá sin ~erder  una visión ,,.,,-- 
general de los problemas, pero sí que ha parecida que te interesaba más incidir 
en los aspectos concretos de la formación de la ciudad. 

J.A. SOLANS Provengo de una visión muy concreta; del particula- 
rismo que da siempre la arquitectura o que me dio el análisis de pro- 
puestas de particulares o de las administraciones locales en la 
Comisión de Urbanismo de Barcelona y otros municipios, lo que 
hoy es la Corporación Metropolitana de Barcelona. Con todo siem- 
pre procuré referir aquellas solicitudes aisladas en el contexto urba- 
no más general y estimar su función dentro de la estructura general 
del sistema urbano que se iba creando y transformando en una in- 
tensa dinámica. Todo me llevó a profundizar en los aspectos más 
generales y a enfrentarme a los campos de la economía urbana, del 
planeamiento del transporte o de los tratamientos de datos alfanu- 
méricos o gráficos. 

A pesar de ello, siempre, cuando tuve que desarrollar el planea- 
miento de comunicaciones de la comarca en el 1967 o el Plan Gene- 
ral Metropolitano en 1969 quise mantener una fuerte preeminencia 
de la ordenación física, incluso como contraste al desorden de aque- 
lla, natural expresión de uno más interno. Perseguí una arquitectu- 
ra de la ciudad que estaba condicionada por la gestión y la aplicación, 
que administrativamente se podía hacer en aquel momento. Eran 
propuestas posibles a partir y en relación con la experiencia de una 
Administración concreta que no se corresponde con el comporta- 
miento o control al que está sometida la actual Administración. Tan- 
tos papeles para nada acaban creándote esta exigencia por la 
actuación y la eficiencia. 

El paso por la Delegación de los Servicios de Urbanismo del 
Ayuntamiento de Barcelona desde 1977 a 1980 me dio una vertien- 
te nueva de la actuación y de la intervención directa que si bien me 
ratificó la necesidad del planeamiento para legitimar la actuación 
de la Administración y para garantizar la coherencia general de las 
actuaciones, era insuficiente si no estaba acompañada del hacer de 
la Administración. 

Aquella dimensión proviene del hecho de haber sido responsa- 
ble en momentos muy duros de aquel periodo urbanístico y políti- 
co que se cerraba, en todos los aspectos de gestión e inversión urbana, 
no de obra urbanizadora, del Ayuntamiento de Barcelona. Un  vo- 
lumen de inversión para aquellos tres años de 3.000 millones de pe- 
setas, sobre los que se edificó la política de patrimonio municipal 
de suelo que ha permitido la actual recuperación urbana y su califi- 
cación para la proyección. 

Esta experiencia es la que he intentado prolongar y ampliar en 
la Generalitat. Cuando vuelvo a tener que hacer el seguimiento del 
planeamiento procuro hacerlo no de una manera genérica o abs- 

" 
Entiendo la Administración como el elemento de canalización 

o realización, aunque sea parcialmente o puntualmente, de trozos 
de la ciudad que el planeamiento ha facilitado y previsto. La previ- 
sión de los efectos es fundamental, y no sólo de los directos sino 
también de aquellos laterales o secundarios; creo que esta preten- 
sión es la que diferencia la visión simplemente arquitectónica del 
urbanismo. 

Mi posición no se puede explicar a partir de una etiqueta pre- 
concebida sino precisamente a partir de este cúmulo de experien- 
cias estrictamente personales, y afortunadamente contrastadas por 
una posibilidad de hacer. 

Nosotros te veíamos próximo a las preocupaciones de la cultura italiana 
de postguerra, que tenía la necesidad de cierto distanciamiento de la Arquitec- 
tura como objeto y una voluntad de búsqueda de las razones superiores por 
encima de la forma. Finalizada la polémica sobre el Neoliberty y sobre la dis- 
cusión estilística en el papel de la historia, todo ello se saldó con la renuncia 
a la discusión más objetual para centrarse en las propuestas más planificadoras 
y más generales. Siguiendo Casabella es claro que se parte de una preocupación 
inicial frente al objeto hasta acabar en una revisión por encima del objeto. 

Vemos que es, en pane, similar a tu trayectoria surgida de este punta. 

Evidentemente existe una gran relación con toda la discusión 
de la Arquitectura y del proceso de planeamiento en Italia del Plan 
de Roma del 67, del Plan de Florencia del 62 o del inacabado Piano 
Intercomunalesde Milano. Pero en mi caso esta base histórica, mor- 
fológica y de la geografía urbana se mezcla, rápidamente, con la cul- 
tura anglosajona, el economicismo referente a los temas del uso del 
suelo, de los modelos de optimación de la ocupación del espacio 
por las diferentes actividades económicas; de la movilidad, la acce- 
sibilidad, las interacciones de las eoportunidadess, y los aspectos Ila- 
mémosles de geografía-ecología de las escuelas de Cambridge o de 
Lund, en Suecia. 

Hoy sigo estos temas sin perder las raíces de lo que está suce- 
diendo en Italia. 

Mi forma de entender y querer la ciudad es mediterránea en cuan- 
to  a la forma de vivir, a su constitución y al peso del espacio físico 
que exige un metadiseño general del marco físico y de la congruen- 
cia pressdnt de éste con la ciudad. A pesar de la conflictividad que 
introduce, es necesario para dar sentido a los posteriores enriqueci- 
mientos y calificación de la actuación por atrozos de ciudad.. Pero 
siempre hay en estos o tendría que haberlo unos referentes al siste- 
ma urbano general. Esto me obliga a no perder de vista los diferen- 
tes smercadosx que están subyacentes en la ciudad: de trabajo, de 
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actividad de residencia, de precios del suelo y sobre los que es nece- 
sario obrar. 

Intento relacionar los temas de la eficiencia económica con los 
de espacio configurado, ordenado, diseñado, respetuoso con la ti- 
pología prevalente o con la que el medio puede aaportarn. La inter- 
vención sobre la ciudad ha de ser ética. 

Tu política en el Ayuntamiento tuvo una gran importancia, no sólo por 
sí misma sino por el precedente que marcó en cuanto a la forma de intervenir 
coma forma de producir arquitectura. El sistema de hacer que los arquitectos 
ajenos a la Administración intervinieran en la ciudad ha sido muy utilizado 
después. 

Respecto a la edificación, la Administración necesita muy bue- 
nos profesionales en los aspectos de la coordinación, inspección y 
supervisión, funciones que no pueden ser substituidas y que con 
visión abierta de proyecto, no de auditor, son exclusivas de ella. 
La coherencia arquitectónica la ha de garantizar la Administración, 
incluso una administración ha de tener una expresión arquitectóni- 
ca. Su lectura mostrará la cultura de aquel tiempo de gobierno. Pe- 
ro el efecto multiplicador y, al mismo tiempo, la mayor eficiencia 
sólo resultarán de inscribir en la tarea a los mejores profesionales 
de cada momento, aquellos que han mostrado más competencia, 
con una producción previa adecuada y capacidad de dirección de 
obra de modo eficaz. N o  los más creyentes o fieles, los más políti- 
cos. La Administración no tiene, necesariamente, esta estructura 
de proyecto, no la tenía en aquellos momentos y difícilmente pue- 
de tenerla fija dentro de su cartapacio; la negaría. Por otro lado, 
el tiempo es esencial en este tema, acosados por años presupuesta- 
rios. Las simultaneidades y los programas variables obligarían a una 
estructura inmensa y muy poco eficiente. 

Tú iniciaste una operación que de alguna manera ha creado Escuela. Era 
como prentender eliminar un montón de obstáculos o de estructuras entre el 
arquitecto que tenia que hacer la obra y el responsable máximo de que aquella 
obra se realizara, ofreciendo una cierta facilidad de diálogo. Eso es difícilmente 
separable del mismo proceso, de los resultados e incluso de la misma formali- . , zacion. 

En esto no restar méritos cualitativos y cuantitativos al 
cambio político que fue importante y a la presencia de unos déficits 
acumulados que se descubrieron en aquellos momentos y se pusie- 
ron de manifiesto. 

La Administración tuvo que garantizar dos aspectos: la relación 
directa con los ciudadanos a los que iba dirigida aquella actuación 
y con los que no se daban estructuras políticas de intervención del 
interés general y la exigencia de crear una coherencia cívica del cú- 
mulo de aquellas actuaciones con el fin de obtener su aceptación. 

Del mismo modo que identificamos determinados periodos his- 
tóricos con determinados tipos de arquitecrura, quisimos que hu- 
biera una imagen coherente con la forma de entender la ciudad, y 
de aquí la importancia de los proyectos y su selección y destino. 
La Administración tenía que establecer previamente el diálogo con 
los arquitectos que creaban la obra y este diálogo formulado desde 
sus propios términos. Creo que este papel hecho por otro arquitec- 
to en la esfera del cliente político, del cliente, puede ser explicativa 
de las diferencias con otros momentos. Una vez fijados los requisi- 
tos urbanos: definición de los lugares, especialmente los públicos, 
coherencia tipológica con el entorno, coordinación para obtener 
equipamientos integrados, y, en ciertos supuestos, de elementos de 
la forma urbana, se tenía que facilitar un margen importante de li- 
bertad de interpretación y recreación. La única limitación debían 
ser aquellos objetivos de programa y evidentemente y desgraciada- 
mente el presupuesto. 

La novedad de los finales de los años 70 y 80 seria la conexión del mundo 
de la cultura y del mundo del poder, de la Administración, por decirlo de una 
forma esquemática, que hasta aquellos momentos se había planteado en térmi- 
nos de una oposición estricta. La política que iniciaste, y que posteriormente 
se ha continuado, ha generada una relación, cierta tensión, si se quiere, entre 
mundos aeneralmente opuestos. Esto ha sido un fenómeno fundamental y muy " . . 
positivo, que va dejando un conjunto muy importante de obras de interés, que 
oueden sienificar un  hito sienificativo en nuestra historia Teniendo en cuenta " 
que parece que la Administración tiene una tendencia natural a caer en manos 
de la burocratización. en la pura gestión, y el mundo de la cultura en la margi- 
nalidad, ¿qué perspectivas de íuturo le ves a esta relación? 

Yo os diría que en tanto que se mantengan unos niveles de ho- 
nestidad y al mismo tiempo de madurez, nuestro país puede man- 
tener una administración de este tipo. Estos bienes públicos se han 
de traducir en hechos de cultura positivos. En Cataluña, mientras 
continúe la actual situación política en las corporaciones locales y 
en la Generalitat, se mantendrá un movimiento abierto para una 
arquitectura culta. Si el poder se burocratiza, se hace rutinario y 
mentenedor de poder, la arquitectura que resulte será redundante 
y trivial y se perderá fuerza e ilusión. 

Confío en que los arquitectos que estén en la cresta del proceso 
creativo sigan teniendo opción a traducir en obras los proyectos 
que se generan en el marco de la Administración. A pesar de la gra- 
vedad de la situación de trato a nuestra comunidad, éste no será la 
causa de la oscuridad arquitectónica. El peligro provendrá de per- 
derse este movimiento cultural unitario, elaborado al margen de 
los ámbitos de poder de nuestra profesionalización y de la exigen- 
cia de corresponsabilización de todos en la construcción del país, 
explicable especialmente, por razón de la distribución del poder entre 
las diversas administraciones y de forma abierta entre las diferentes 
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corrientes de opción. Este temor no se produce y lo Único que se 
puede detectar es quizá una especie de retracción producida por el 
.agotamiento de los presupuestos* y por la vinculación de estos a 
las actualizaciones de obras encargadas en los anteriores ejercicios. 
N o  obstante, es necesario estar al acecho sobre las personas y los 
peligros de manierismo o de burocratización. También aquí confío 
en que haya suficiente aire fresco como para que las Administracio- 
nes funcionen y que los que tenemos responsabilidades nos man- 
tengamos despiertos y volvamos a nacer cada lunes por la mañana 
mientras ocupemos los cargos. 

Pienso que en Cataluña el mal momento de la arquitectura *de- 
sembarcada. desde los grandes consultings de Madrid y hecha a pe- 
so ha pasado. Los políticos son conscientes de su enorme 
importancia. Nuestra cultura catalana está bastante enraizada y las 
necesidades de identidad muy sentidas para evitar el peligro de vol- 
ver al *me da lo mismou. Todos los países y culturas minoritarias, 
por razón de la estructura administrativa que adquieren y de la de 
encargo, presentan por todas partes una mejor arquitectura, espe- 
cialmente si no se da una imposición financiera exterior despropor- 
cionada. 

Quizá ahora~odría  encontrarse una tercera vía arquitectónica que no fue- 
rala de una arquitenura que da tanto dolores de cabeza, que desgasta a los que 
lacrean, a los que la gestionan y a los políticos que laexigen. La buenaarquirec- 
tura es más difícil que la mala para el que la gestiona, para el que la promueve 
y para el que la hace. 

Soy de los que continúan creyendo que la Arquitectura con ma- 
yúsculas sigue siendo muy gratificante a la sociedad a medio plazo 
y eso a pesar del reciente debate sobre las modernas formas de crea- 
ción de imagen, de exaltación y de institucionalización de otros 
mass-media. 

Una buena inversión en una estación de ferrocarril es benefi- 
ciosa, ala larga tiene menos gastos de mantenimiento y es más res- 
petada. Las personas son conscientes del concepto de servicio. En 
la escuela pública, aparte del debate pedagógico y de la calidad de 
la enseñanza, la gente y los pueblos han entendido la importancia 
que tiene el edificio en la pedagogía. Una obra que representa un 
papel importante de cara a la mejora social. La batalla por la arqui- 
tectura, desde el punto de vista de la opinión, está bastante ganada, 
aunque no suficientemente presente. Antes y ahora, sigue faltando 
una crítica rigurosa e independiente en los medios de comunica- 
ción como sucede en Italia. 

El particularismo no tiene otra traducción de coste que la del 
control administrativo de varios expedientes o de unos honorarios 
más elevados pero me parece inadmisible reducirlo todo a un solo 
expediente para ahorrarse el problema administrativo. Incurriría- 
mos en graves costos con ello y no sólo no estaría calificado el terri- 
torio, ni la ciudad a la que va dirigida sino que la consecuencia de 

l a  simplificación administrativa es el monumentalismo y la malver- 
sación de recursos. N o  son los costos de funcionamiento los que 
explican los disparates de tantas ciudades sanitarias, universitarias, 
de ancianos, de periodistas y de vacaciones. 

La cultura italiana tuvo un gran momento en la reconstrucción durante 
la postguerra. Fue un momento en el que la obra pública ruva un altísimo ni- 
vel, los arquitectos italianos se convirtieron en los adelantadas de la culmra 
europea y mundial. Posteriormente esta situación cambió en el sentido de que 
la administración se volvió impermeable, por la propia autarrealización, por- 
que también ella nreconstruyón. Este es un precedente muy digno a tener en 
cuenta, especialmente a medida que nuestra administración se perfecciona, las 
relaciones de los profesionales se van volviendo más barrocas y difíciles. 

Eso se explica por un poder político que permanece impidien- 
do 10s rejuvenecimientos, que en seguida se achica y se agota. En 
el caso italiano, a nivel político sólo hay que ver las edades. En este 
sentido el cambio generacional español es un ejemplo pero también 
un toque de atención a medio plazo. 

Es clarísimo que la buena arquitectura a medio plazo es más barata e inclu- 
so más funcional, pero a corto plazo genera muchas tensiones porque es más 
complicado hacer un proyecto singular para cada escuela que hacer uno al que 
el usuario está acostumbrado. 
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Nuno Portas entrevista 
loan Antoni Solans 

La importancia deIs treballs de Joan Antoni 50-
lans en el camp de l'urbanisme ha anat poc acompanyada 
d'un discurso explícit que reflectís allo que significaven. 
Es po t dir que no hi ha hagut ocasions per parlar del que 
"el projectista" volia fer o de com ha vist que s'ha trans
format la seva obra. 

Una obra que per altra banda ha pesat i pesa en la 
forma de pe~sar l'urbanisme a C atalunya. Per aixo, quan 
vam demanar a Nuno Portas que li fes una entrevista, el 
que li vam dir va ser que li preguntés que pensava del que 
havia fe t i sobretot que podria significar, per al desplega
ment teoric de la disciplina, la seva trajecto ria professio
nal. 

El fe t de passar del plantejament d'una ciutat re
lativament petita (Vic) a la gran metrópolis i, en acabat, 
d 'aquesta a ciutats més petites (Sant Feliu de Guixols, 
Mataró) quins canvis va introduir en la teva f orma d'ac
tuar? 0 , d'una altra manera, quins canvis vas identificar 
en l'estructura dels problemes que determinaven estrate
gies de pla dif erents i, per tant, tecniques d'ancdisi i tipus 
de pla també diferents? 

Realm ent hi van influir l'escala del problema i la 
propia evolució professional. L'escala de la ciutat reper
cutia en un tipus de propostes més físiques i arqui tectoni
ques en la ciutat mitj ana i més processuals i urbanes en el 
gran sistema urba. 

El pla per a l'ambit metropolira es va representar 
inicialment a escala 1 :10. 000, a pesar del seu es tudi a esca
la 1 :5 .000 . D esprés de la primera informació pública es 
va representar a escala 1 :5.000. Les determinacions a 
aquesta escala obliguen, logicament, a una regulació del 
sistema urba diversa de la de plans a escala 1: 1. 000, com 
va ser el cas de Vico 

El planejament urba dels seixantes podem dir 
que es va trobar categoritzant la ciutat en termes arqui
tectonics, sense una analisi seriosa dels tipus d 'ordenació 
i, cosa que és més important, sense comprensió dels pro
cessos urbans en curso Les categories de mansana tancada 
i mansana oberta, o de supermansana, la incomprensió 
de les diferencies entre l' edificació ai:llada i aq uella segons 
l'alineació de vial, regulad es a través d 'un mateix patró, 
eren algunes de les mostres d 'aques ta falta de sentit de 
l'aprofitament urba o de correspondencia d'aquelles ca
tegories amb el concepte de densitat. Els conceptes de 
casc antic, eixample, suburbana o ciutat jardí eren cate
gories, prestades de la geografia urbana, de naturales a ar
quitectonica, totalment incapaces d'ordenar el procés 
urba. 

La recerca va consistir a superar alhora aquella 
categorització física inadequada i la de "zonning" segons 

usos . Aquesta superació no havia de comportar la perdua 
de la component arquitectonica ni la de la regulació dels 
usos . Les nostres ciutats són fets arquitectonics i la supe
ditació de tota intervenció en el conjunt i l'eliminació de 
la gratu"itat en l'ordenació fís ica continuen essent fona
mentals. Aquelles ciutats que no ho han entes, o que per 
incomprensió de la modernitat o falta d'intervencionis
me ho han perdut, apareixen desballes tades i incon
gruents, i la seva situació fís ica tradueix el seu desordre 
mtern . 

Així doncs, les categories urbanístiques de regu
lac ió de la ciutat haurien de ser sinteticament suma de a) 
les específiques condicions d' intensitat urbana; b) del 
procés a generar, modificar o regular sobre una secció de 
la ciutat; c) del tipus d'ordenació; d) de la regulació del 
usos urbans i sobretot e) deIs criteris de gestió urbanís ti
ca. U na catego rització que per altra banda respon al con
"cepte denomi nat per la Llei, avui ja com a regim jurídic 
del sol, i de les formes de ges tió per a la consecució de les 
reserves de sol de do mini públic que en aquesta s'asse
nyalen. 

En aquell moment va ser fonamentalla preocu
pació per la manera d 'obtenir aquelles determinacions en 
els plans. F ins i tot es van abandonar les solucions fo r
mals radicals de l'urbanisme anterior d'eixos, parcs ter
minals, centres focals, etc., quan la tra~a i la propietat 
fundiaria o el relleu i l'estat incipient de I'edificació in di
caven dificultats insalvables per a la ges tió. Interessa su
bratllar-ho per l'insuficientment admes realisme de la 
gestió dels nous plans, davant de l'utopisme de la ciutat 
esrandard que els anteriors plans van voler representar o 
van persegui r, i aixo com a conseqüencia de la fk il crítica 
desencadenada sobre el seu irrealisme des de la base 
d'unes finances públiques que se suposen fixes . 

La recerca va ser pacient des de la inicial class ifi
cació combinativa de Vic, segons aquells atributs, a l'es
tudi comparat dels plans de les ciutats italianes , franceses 
i angleses i a l'es tudi de la regulació del "zonning" ameri
ca. Cal dir, a més, que la situació exterior no era gaire més 
clarificadora tot i que alguns plans - com el de Roma, 
del 62 , o el de T orí, crec que del 69- van introduir algunes 
valuoses aportacions. 

La necessitat d'ultrapassar els modes del planeja
ment a l'ús que va traduir-se: en llibres blancs sobre la 
ubanització i la proposició de noves es tructures de plane
jament arreu, fins a Espanya i tot, en la crítica del "gene
ral master plan" i del "zonning" a America i la seva supe
ració segons els "schemas" i els "structural plans" amb la 
incorporació de l'analisi territorial i de la programació i la 
coordinació de les grans actuacions públiques, com va ser 
el cas d' Anglaterra i de Fran~a, en l'accent damunt la po-
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Pla General de Vico 
Aquest pla és el primer de la nova generació de plans d'ordenació urbana que trenca amb els vells plans de 
naturalesa arquitectónica i amb categories geografiques. L 'ordenació es fonamenta en ,regular i modificar 

els processos urbans en curso 
Tomas Pou, Pep Bonet, Cristian Cirici, Federico Correa, Ernest Lluch iJordi Borja, en cof.laboració. 1967- 1971. 



lítica del sol i els plans justificatius deIs " interv-enti publi
ci", damunt la "cassa", damunt les zones "d 'interverition 
fonciere" o daniunt les "actions areas" segons les lleis i les 
si tuacions; va girar entorn del concepte de procés urba i 
deIs modes de canvi. Un planejament, de fet, es va fer més 
polític, pero també genu'inament més comprensiu i al seu 
torn menys arquitectonic i físico 

Com valores avui, després dels anys de gestió a 
l'ajuntament de Barcelona, les disposicions del pla i espe
cialment la normativa (del 76) en que tu mateix hav ies 
treballat? Desde la gestió, ¿com respon un pla que en un 
moment tenia característiques gaire'bé paradigmatiques? 

Sincerament, la tasca primordial, des de l'ajunta
ment de Barcelona, fou la de verificar que el Pla en totes 
aquelles propostes sobre les quals s'havia fonamentat la 
recuperació de la ciutat i deIs seus barris, fos faCtible. Ca
lia donar- li una autoritat que, encara que formalment ve 
del fet d' estar aprovat, neix i es reforc;:a a parti,¡; del seu se
guiment i, en definitiva, de la real incidencia en la trans
formació de la ciutat. Calia mostrar l'alt valor reestructu
rat de les seves propostes enfront deIs criteris del canvi 
urba pel canvi, i de la sobreposició d'infrastructures des
lligades de la ciutat fruit del procés d'acumulació de defi
CltS. 

La situació concordava amb la del canvi polític 
que representa la crisi de l'autoritat local i l'exigencia de 
cobrir necessitats a la vegada sobre un ampli front territo
rial i sectorial. Total la ciutat entra en ebullició a la vegada 
com a conseqüencia de la, a nivell urba, ruptura del canvi 
i de l'expressió de mancances i de la necessitat d'indus
trialització deIs diversos grups de velnatge i moviments 
urbans. 

Van ésser dos anys densos, pero bonics per a la 
ciutat; es construlren les bases per a l'actual actuació ur
banística, s'adquirí un important patrimoni públic, en 
extensió i en localització, i es fixaren les directrius per a la 
recuperació dels barris de la cimat que " in genere" conte
nia el pla. 

El conjunt de les mesures fou, per sort, menys 
brillant que el d'actuacions cenyides al centre i de gran di
mensió, pero els seus efectes es mostren m és d'acord amb 
les exigencies d 'eficiencia economica de la ciutatderiva
des de l'actual crisi economica; reduint els enormes cos
tos socials i introduint noves economies d'aglomeració i 
externes per a la ciutat com a plataforma productiva. 

El Pla, per primera vegada, ha desencadenat pro
grames concrets en materia de nous centres d 'educació 
general, secundaria i especial, de dotació esportiva, de 
rehabilitació de barris antics o deficitaris i de creació de 
jardins amb una visió sintetica de la ciutat. 
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De la condició marginal que tingueren en els seus 
sentits urba i arquitectonic l'edifici públic i l'obra públi
ca, ha arribat a ésser amb la nova optiva funcionalment i 
urbanísticament integrada, els nous punts fixos de la ciu
tato 

En tot cas ara podré ésser prudent a no reobrir 
l'encara recent procés de planejament, que fou molt dur 
per la reconducció de densitats i d'edificabilitats i la recu
peració de soIs ocupats i no adscrits a usos inicialment 
d'utilitat pública. Dur, especialment, per les dificultats 
als anys que van del 72 al76 de desenvolupar un debat po
lític transparent, públic i sere. Es barrejaren les especials 
condicions del desenvolupament polític amb les del mo
ment internacionalment algid del desenvolupament de la 
construcció, en una última etapa del cicle post-crack 
d'industrialització i augment en els serveis. 

R ecordo les teves contribucions, des de Barcelo
na, a la preparació de la Llei del Sol, que en bona part no 
han estat recollides. El meu parer sobre aquesta Llei no és 
tan positiu com el que tenen altres col·legues que treballen 
en 'planejament a Madrid, en part perque els problemes 
als quals va intentar de respondre ja no són els problemes 
dominants avui dia, i en part perque esta més enfocada a 
un paper defensiu (per la negativa) que no pas a un paper 
positiu de programació des del poder local, de les diferents 
formes del "desenvolupament" urba en el context de la 
"crisi" actual. Segons la te va experiencia de gestió munici
pal i,' ara, regional, en quin sentit et sembla que hauria 
d'evolucionar la legislació urbanística a Espanya? 

La legislació urbanística espanyola ofereix buits 
per afrontar determinats aspectes de l'actual conjuntura 
urbana, pero en tot cas ara ens toca desplegar-la comple
mentant el marc legal vigent. Les condicions transitories, 
que, en cas de canvis profunds, pod~n ésser enormement 
desestabilitzants per al planejament revisat per les aC,tuals 
Corporacions, no ens han de fer perdre de vista que és en 
aquest nivell on la llei assoleix la seva aplicació particular i 
on ha de resoldre les necessitats de cada assentament. 

Interessa no confondre les deficiencies clau que 
provenen del planejament de les de la llei. Les primeres 
són resultat de desenvolupament de la ciencia urbana, de 
la qualificació dels equips tecnics seleccionats, de la cons
ciencia de la comunitat respecte dels seu s representants i 
gestors, i s'han de resoldre tecnicament i políticament. 

Els aspectes que interessa perfeccionar són els 
relacionats amb la legalitat urbanística i la urbanització 
secundaria, la gestió urbanística i la intervenció sobre els 
re cintes urbans consolidats per motius de millora, reha
bilitació o renovació . L'actual govern de Catalunya pre
tén respondre a través de tres lleis, de les q uals una esta 



aprovada pel parlament catala, una altra esta presentada i 
la tercera en es tudi, que espero que complementin l'ac
tual ordenament, li donin més coherencia conceptual i en 
faci litin l'adaptació a l'actual conj untura urbana i del sec
tor de la construcció. 

En relació amb la que denomines qualificació de 
llei per a un urbanisme defensiu respecte d ' un altre de 
propositiu, és certa. No obstant aixo, la Llei no menys
caba el contingut dels plans. Logicament, la llei reflecte ix 
una prevenció so bre el procés urbanístic contrari a plane
jament i que es regula com a resposta al procés urba i als 
plans de la generació dels anys seixantes. Entre les causes 
d'aquell procés hi ha la falta d'una política fundiaria (que 
no es troba subratllada amb prou accent a la Llei), i el 
procés decisori de l'administració local en l'anterior re
gim político 

Em sembla que a Espanya, els últims anys, s'ha 
accentuat una oposició entre urbanistes i arquitectes o, si 
v ols, entre programadors de la inter'venció en el territori i 
dissenyadors de les peces, que creuen poder envestir la ciu
tat des de conceptes i metodes de composició arquitectóni
ca. En els medis de la professió es comenta de vegades que 
en la teva actl4ació urbanística les preocupacions funcio
nals i de control de l' edificabilitat dominen per damunt de 
les intencions d 'ordenació arquitectónica de l'espai o de la 
forma urbana. Com veus aquesta dicotomia? H as inten
tat de supera?'-la? 

Interessa no confondre preocupacions deIs tec
nics del planejament amb l'abast dels plans. La discussió 
em sembla insensata i frívola si prové de certs professio
nals de l'arquitectura. La legitimitat de l' actuació públi
ca, la gestió urbanística pública i les bases per a una actua
ció arquitectonica congruent amb els usos i amb el marc 
preestablert deriven deis plans. La paraula pla, no cal pas 
repetir-ho, té un abast molt diferent de la de projecte. 
Precisament i fonamentalment perque pressuposa sanció 
de la comunitat, normalització i regulació de l'actuació 
diversa i múltiple de particulars i d'organismes públics, 
definició d'un interes general al qual se supediten els con
flictes entre voluntats diverses i, a més a rnés, actors múl
tiples, en intervencions obertes en el temps. 

Només la normalització del mercat del sol, la re
gulació dels usos, la legitimitat de l'actuació pública en 
els ambits declarats d'utilitat pública, etc., permeten l'ac
tualfloració de projectes públics i privats, i són la garan
tia de la seva coordinació en el si del metaprojecte que in
clou el pla. 

Aquells que no han assistit a la ges tió d'un pi a, en 
el sentit polític del terme, seria bo que per un moment es 
representin els debats i les tensions que suposen arribar a 
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l'acceptació.o a la imposició de determinacions, el pes de 
les persones i de les institucions que cal convencer de la 
bondat de les propostes, que cal vencer les resistencies i la 
incomprensió deis seus detractors, de la resistencia pro
vinent de la propietat del sol encara rústic, de la dificultat 
de transformar aquells teixits amb activitats i estructures 
físiques i instal-lacions constru'ides; que pensin, a més, en 
qualsevol cas, en aquells funcionaris, normalment ano
nims, als quals es deu després el respecte de l'ordenament 
aprovat i la seva preservació i el seu desenvolupament. 

Aixo no significa que el planejament urb a, com a 
planejament físic, no incorpori una dimensió arquitec
tonica, pero no en el sentit qualitatiu final de l' obra ar
quitectonica. El Pla és la seva sublim dimensió de "play 
and interplay" i ha de ser a la vegada la garantia per impe
dir la imposició absoluta de la societat damunt la persona 
a través del marc físico La congruencia entre usos i estruc
tura física, entre trames urbanes diferents, entre noves 
intervencions ordenadores i teixits consolidats, entre 
nous recorreguts i obertures sobre espais lliures o sobre 
la fabrica urbana consolidada són algunes de les metes 
d 'ordenació física del planejament urba. Categories 
obertes que, desgraciadament, no apareixen a molts 
plans. 

En el meu exercici professional i en el meu exercici 
de gestor urba, la preocupació arquitectonica, com aque
lla sobre la legalitat de l'obra urbanitzadora i de jardine
ria, p er ser els elements fi nals del proc'és, m 'ha capficat 
enormement. Només els professionals de l'arquitectura 
sabem que, garantits uns estandards mínims, moltes ve
gades políticarhent difícils, el que és important és la ma
nera com aquests es configuren ja que només a través del 
com es qualifica l'entoro i, recíprocament, és com adqui
reix significat per a la comunitat el que . En qualsevol cas, 
cal distingir la diversa naturales a deIs actes del procés de 
planejament i les seves materia i finalitat específiques. 

M és concretament, ¿com et sembla que s'hauran 
d'expressar les opcions de política urbana en els docu
ments de planejament? Basant-se en els sistemes generals 
(viari, etc.) i en la zonificació com a base d'unes ordenan
ces acotades? O per arees d 'intervenció amb el programa 
per a projecte? Etc., etc. 

Davant un nou tema de planejament, continuo, 
per sort, amb ganes de replantejar-me des de zero les me
sures a prescriure. EsperQ, de moment, no basar-me en 
receptes, encara que siguin d'elaboració propia. És evi
dent que el sol fet del restabliment d'llOa confianc;:a en 
l'administració local, en la gestió deis recursos públics i 
en la formulació d'objectius ha de reflectir-se, per se, en 
un mode de planejament divers del de situacions ante-

(Continua a la pag, 18) 
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Pla General de Mataró. 
L 'ordenació del sol urba referida estrictament al parceUari constitueix una de les caracteTÍstiques d'aquest 
documento Aquesta exigencia obeeix a la voluntat de conservació arquitectonica respecte una tipologia dels 

nostres nuclis centrals que es troba lluny d'ésser homogenia i a les noves exigencies de la llei de 1975. 
CoUaborador: Miquel Roca. 1975. 
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Lisboa 1972-1974. 
Cloropeth map. Distribució de densitats a la regió de Lisboa. 

CoUaboradors: L/uís Paliares, José-Ramón Camprubí, Jordi Caso, Xavier Solans i Amadeu Guasch. 

[] 

[1 [1 

UJ 

DJ 

.ll t1 
UJ 

[] 

UJ 
ID 

UJ 
UJ 

IrnF ~ 
WJ 

UJ 

11] 

[1 
U.U:] 

1I'1r:! 

ii~'i'l II!I Itl ~ 

1m 
11:1 

111 
[] 

[] !ti 
ID lB UJ 

DI] 

Dil 

1I:JI1lIIIlIlIlDlil 
lB 1m 11'1 mfm 

18 IHIII!I II!I UD 

UJ 

1;;1 

lI'i 

,;:"~I j~¡ 

11'1 

loEID W! 

'"' ¡W~¡ 
11.1 !LI 

lh 

11: 

11· . 'l'i~.f.I[II]¡;¡¡¡R 
- • • t n~[J(ttJIrII!1lJlHM ,a ~IJ[] 

UJ 
UJ IIJ 

¡el 
Il ~ l ,. i!l¡,i 

Itl Hil 
~ lIlIlJ ID IIJEI 

[] 
11][1 

Il 

III 



16 

Hipatesi d'organització de la xarxa de comunicació regional resultant de la funció de l'eix transversal. 

L'any 1974 es planteja el 
tema de l'anomenat "eix trans
versal" de Catalunya, en la re
cerca d'una intervenció impor
tant sobre el territori que alhora 
permetés ultrapassar !'estricte 
ambit provincial y plantejés un 
motiu d'ordenació territorial que 
justifiqués una mancomunitat li
mitada de Diputacions. 

L 'objecte d'aquesta infraes
tructura era relligar les grans ciu
tats de la depressió central, entre 
sí i amb la xarca d'autopistes, 
completant-la pels desplat;a
ments illtems no orientats cap a 
Barcelona. 

Malgnlt els impol"tams efec
tes d'una obra d'aquesta natllra
lesa, el projecte es cOI/vertí elz un 
projecte de trarat CalTeter patim 
de la mmzca d'análisi des de !'ap
tica de la xa/·xa general de tram
pO/·t i de !'ordenació del territo/·i. 

Aquest segon aspecte és im
portant no solamerll pel fet de 
que segons quines fossin les seves 
característiques i segom per on 
passés s 'ao·eixien les relacions in
traurbanes de varis assellta
ments, sinó perque l'esmentada 
via podia ine/ollre, o havia d'in
e/oure, el trencament de la gran 
barrera nord-sud que des del 
Puigsecalm, Cabrera, les Guille
ries i el Montseny, obliga a bas
cular tates les comunicacions so
bre Barcelona i el seu ambit me
tropolitá, convertillt-se en una de 
les explicacions fonamentals de 
l'actual estructllra de depelldhz
cies i d'organització espacial de 
Catalull)'a . 

L 'eix havia d'ésser Sltport 
urbá. Havia d'ampliar per la in
cO/poració o la fllSió deis majors 
sistemes urbtlllS que trobés al 
llarg del seu trallSCllrs, les potell
cialitats de serveis, d'atraeció 
d'aetivitats i de millar eelltralitat 
d'aquests sistemes lII·bans. La hi
pótesi su bjaeent és que tant per la 
deseentralització de l'aetivitat 
bareelonina eom per la inigació 
sobre les comarques en reCl/lada 
demograjiea de les valls prepiri
nenques i de la mZflltanya, ealia 
assolir per aquestes comarques de 
la dep,·essió eelltral l/na massa 
crítica de població, serveis, aeti
vitat i eelltralitat . 

Aquests fets plalltejen me
rz)'s e/aredat sob/·e l'emplarament 

Xarxa actual de comunicacions. 
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Xarxa actual i eix transversal. 
Eix transversal amb la xarxa general modificada, 

í
' 

( 
de la via en varis trams del terri
tori, pero particularment entre 
Vic i les comarques de Girona. 
En aquest llarg interval de setan
ta quilometres, desaparegut pels 
embassaments el camí natural 
vorejant el Ter -l'únic accident 
que per: profund congost i afrau 
trencava aquell barrera nord
sud-, les dificultats del relleu i la 
manca d'assentament importants 
fan menys dar el trarat. Especial
ment quan, al meu avís, oferia 
forra interes relligar Vic amb els 
assentamems de. M anlleu i dels 
tres T orellons, i salvant el massís 
per la Vall de la Bola i de Joane
tes (la via que segueix la vella via 
milizia romana, feta amb fins de 
defensa), posar en interacció ur
bana l'Osona amb la Garrotxa, i 
per mitja d'aquesta, obrint-se si
multaniament amb flabell, amb 
Figueres, la Bisbal i Girona'amb 
les terres de l'Alt i el Baix Empor
da i el Girones. 

L'estudi procura posar en 
relleu les poblacions urbanes ser
vides amb elsefectes sobre la seva 
interacció i i-eforrament mutu, 
així com sobre la xarca de trans
port. No sols eren fonamentals els 
majors o menors desplaraments 
servits en cada hipotesi (la utilitat 
estricta de la via que és major 
evidentment, qua n majors i més 
propers resultin els centres ur
bans), sinó que, el que era més 
important, majors eren els efec
tes sobre el territon, les modifica
cions sobre la oportunitat d'inte
racció de cada centre urba amb la 
resta i a igualtat de cost la maxi
mització de l'accessibilitat pel 
conjunt de Catalunya. 

Interessant fou l'aplicació 
de l'algorisme d'optimització 
d'una xarxa de transport, ela
borat a la Rand Co. per Boyce, el 
qual mostrava com a l'anar enri
quint i densificant la xarxa en 
cada interacció per la incorpora
ció de nous "arcs", eren priorita
ris pel SIstema, l'enllar Vic-Olot, 
respecte al directe Vic-Girona 
(entrant per Amer), considerant 
alhora no sols la població sinó les 
característiques de trarat i nivell 
de servei de cadascun (vint-i
quatre q~ilometres de muntanya 
en el primer, contra seixanta en el 
segon). 



riors, les quals vaig coneixer de prop pel meu servei com a 
funcionari de planejament des del 1965. 

El que és important i difícil és adquirir capacitat 
per al diagnostic i per a la terapia. Certament, com en me
dicina, el tracte amb malalts diferents, amb simptomato
logies diferents, és fonamental i p er aixo és important 
crear un cos suficient de professionals. Pero el que és difí
cil és adquirir aquesta capacitat de diagnostic per a la qual 
cal verificar hipotesis amb tecniques molt diverses en 
camps alhora molt diferents, dels quals, segons el meu 
parer, són fonamentals: a) captar adequadament el signi
ficat economic i la dinamica del sistema urba ; b) compen
dre el territori en el seu sentit extens de suport, recurs i 
patromoni; c) estimar les tendencies demografiques de la 
població i la seva distribució espacial; d) analitzar la for
mació de rendes fundiaries urbanes i sense prejudicis 
conceptuals, formular les mesures que redueixin rendes 
parasitiries, internalitzin per a la comunitat els avantat
ges de posició, indiferenciln el territori i facin menys rí
gid el procés de creixement, desenvolupament i transfor
mació urbans de les determinacions del pla i de les barre
res físiques i infrastructurals; e) comprendre el procés de 
formació i configuració física de la ciutat delimitant pro
cessos urbans i classificant teixits; i j) establir les capaci
tats a la gestió urbanística i a la seva transformació urbana 
a partir del marc legal disponible. 

Aquesta preocupació per elaborar el diagnostic 
t'ha portat afer importants treballs d'analisi. Ara que no 
t'és possible aquesta activitat tan directa, com veus tots 
aquests treballs fets per tu? 

Una preocupació fonamental alllarg dels treballs 
urbanístics ha estat entendre formalitzadament la realitat 
urbana. No per raons de joc o d'extrapolacions d'una 
descripció o estat de situació futura, ans per necessitat 
d'entendre i descomposar la complexitat del fet urba. 
Sols a partir de la seva comprensió, es pot plausiblement 
proposar un conjunt d 'accions i de canvis reguladors, 
que alhora que són resultat del punt de partida ten en ca
pacitat de gradual transformació . 

El planejament urba assoleix aquesta capacitat 
davant la inercia al canvi de la ciutat, solament si les seves 
mesures són comprensives, normatives i reformistes a 
partir de la propia ciutat. 

No és que l'anterior negui la necessaria voluntat 
dels responsables locals per transformar i millorar la ciu
tat, pero amb aquesta única voluntat, sense entendre-la, 
les propostes seran, en el millor dels suposits, quan no 
sols paraules, solucions cosmetiques, "artístiques" o 
utopiques. 

L'analisi urbana no ha de pretendre una funció 
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descriptiva sinó comprovar, verificar la formulació d'hi
potesis sobre el comportament urba o d'un dels aspectes 
sectorials de la ciutat. És en aquest sentit que s'han em
prat i seguit. 

Aixo és independent de la divisió academica dels 
models en iconics, analogics o matematics, o de la seva 
funció predictiva, distributiva o comprovació que resul
tara quan s'aprovi definitivament la forma del Pla. 

Les tecniques que més em preocupen sór¡. aque
Hes que puguin explicar el procés de formació i el de dife
renciació i especialització espacial. En l'analisi urbana, 
més que la predicció global d'un que exacte, l'ordre de 
magnitud del qual és fkilment aprensible, interessa el 
com, i és aquest el que més interessa per intervenir
hi . 

Per aquesta raó, els factors especialment diferen
ciadors: el territori com a suport físici com a posició en 
la base de formació de rendes fundiiries; l'accessibilitat i 
l'estructura de les xarxes de transport i de carrers; l'atrac
ció i organi tzació dels usos; les preferencies al creixement 
residencial per raons de cohesió social i els processos de 
difusió urbans són els que més interessen comprovar en 
la forma que es comporten. 

Aquesta preocupació, em va portar a la intro
ducció a Espanya dels programes de mapificació amb l'ús 
d'ordinadors (Symap amb l'ajut de J. Busquets), a la 
creació de carreteres postals que codifiques sin i distri
bUlssin la informació geograficament (xarxa de 100 x 100 
sobre la Corporació Metropolitana amb l'ajut de J. Ver
gés) (vegeu informació del Pla General Metropoliti), tec
niques d'analisi espectral i factorial (amb M. Sola-Mora
les al Besós, o sol a Sant Feliu de Guíxols, o Lisboa), 
analisi de distribució per matrius d'oportunitat (pla de 
transport metropoliti de Barcelona amb E. Leiba, i anali
si de xarxes segons tecniques de descomposició de grafs 
amb subsistemes, sistemes matricials de vinculaciQ de
mografica segons els models de Rogers, pel cens de la re
gió de Lisboa, analisis probabicístiques, segons matrius 
de transició en el model d'ocupació del sol de Lisboa, 
models neusístics d'optimització de xarxes de transport, 
Model de Boyce, en el cas de l'estudi per a l'eix transver
sal de Catalunya, ús de lectors optics en l'estudi i sistema
tització de les 45.000 al·legacions del Pla General Metro
politi (amb l'ajut de X. Kirchner), i recentment, estic im
pulsant els actuals mecodes automatitzats d'ortofotos
copia digital pel planol 1 :5000 de Catalunya, i la creació 
de models digitals del terreny i sistemes grafics interac
tius (impulsats aquests darrers des del Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques, subvencionant 
equip i treballs del, en creació, Institut de Cartografia de 
Catalunya. 
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https://www.youtube.com/watch?v=bUX489O6AKg
http://elpais.com/diario/2000/01/16/catalunya/947988447_850215.html
http://www.raco.cat/index.php/QuadernsArquitecturaUrbanisme/article/viewFile/205248/298149
http://www.raco.cat/index.php/QuadernsArquitecturaUrbanisme/article/view/198983



